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Čeština jako cizí jazyk pro specifické účely

MIANOWNIK LICZBY MNOGIEJ 
 
 

Rodzaj   

MĘSKI 
żywotny 

ti  zaimek wskazujący 
dva  liczebnik główny 

noví, cizí  przymiotniki 
moji, tvoji, jeho, její 
naši, vaši, jejich  zaimki dzierżawcze 

STUDENTI, MUŽI  rzeczowniki 
     

MĘSKI 
nieżywotny 

ty  zaimek wskazujący 
dva  liczebnik główny 

nové, cizí  przymiotniki 
moje, tvoje, jeho, její 
naše, vaše, jejich  zaimki dzierżawcze 

byty, měsíce  rzeczowniki 
     

ŻEŃSKI 

ty  zaimek wskazujący 
dvě  liczebnik główny 

nové, cizí  przymiotniki 
moje, tvoje, jeho, její 
naše, vaše, jejich  zaimki dzierżawcze 

ženy, židle 
skříně, kosti  rzeczowniki 

     

NIJAKI 

ta  zaimek wskazujący 
dvě  liczebnik główny 

nová, cizí  przymiotniki 
moje, tvoje, jeho, její 
naše, vaše, jejich  zaimki dzierżawcze 

město, moře 
nádraží  rzeczowniki 

 
 
Niektóre rzeczowniki mają nieregularne formy w liczbie mnogiej: 
‐ w rzeczownikach jednosylabowych w temacie zmienia się ‐ů‐ na ‐o‐: dům > domy, stůl > 
stoly 
‐ w rzeczownikach zakończonych na‐ec, ‐ek, ‐en zwykle w kolejnych przypadkach zanika ‐e‐: 

dárek > dárky, den > dny, týden > týdny, loket > lokty, cizinec > cizinci, palec > palce, 
bratranec > bratranci 

‐ niektóre rzeczowniki rodzaju męskiego mają różne końcówki: učitel > učitelé 
‐ niektóre rzeczowniki rodzaju męskiego żywotnego mają dłuższą końcówkę ‐ové: syn > 
synové, Ital > Italové 
‐ w niektórych samodzielnych rzeczownikach zmienia się temat: přítel > přátelé, ruka > ruce, 

kuře > kuřata, rajče > rajčata 
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‐ rzeczownik člověk ma w liczbie mnogiej formę lidi (która odmienia się jak w rodzaju 
żeńskim) 

‐ niektóre rzeczowniki zmieniają w liczbie mnogiej nie tylko temat, ale także rodzaj:  
‐ dítě (rodzaj nijaki) > děti (rodzaj żeński) 
‐ oko (rodzaj nijaki) > oči (rodzaj żeński) 
‐ ucho (rodzaj nijaki) > uši (rodzaj żeński) 
‐ člověk (rodzaj męski) > lidi (rodzaj żeński) 

 
 
Pluralia tantum  
 
Niektóre rzeczowniki mają tylko formę liczby mnogiej, chociaż oznaczają jedną lub więcej 
rzeczy lub osób. Należą do nich przede wszystkim nazwy przedmiotów składających się 
z dwóch takich samych części (nůžky, kleště, brýle), niektóre przedmioty życia codziennego 
(dveře, kamna), części ciała lub organy (záda, ústa, játra), choroby (spalničky, neštovice), 
święta (Vánoce, Velikonoce), nazwy niektórych miast  (Poděbrady, České Budějovice, 
Mariánské Lázně) i inne. Odmieniamy je tylko w liczbie mnogiej zgodnie z odpowiednimi 
wzorami. 


